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	مستخلص البحث


رغم كل ما خطط له الاستعمار الغربي لطمس التراث الإسلامي، لا زال التاريخ يبوح لنا من حين لآخر بذخائر علمية لم تكن تخطر على بال أحد. ومن هذه الذخائر العلمية كتاب "المرصاد في مسائل الاقتصاد" للشيخ عبد القادر المجاوي (1848-1914) والأستاذ عمر بريهمات (1859-1909) الذي نشر سنة 1322هـ (1904م)، واختفى – لأسباب غريبة – منذ ذلك الحين. فهو بذلك من كتب التراث الاقتصادي الإسلامي التي لا تزال مجهولة لدى الباحثين في "الاقتصاد الإسلامي" عامة وفي تاريخ الفكر الاقتصادي الإسلامي خاصة الذين يرون أن أول المؤلفات المعاصرة في هذا المجال ظهرت في بداية الثلاثينات أو الأربعينات من القرن العشرين الميلادي.
ومن الناحية المنهجية يظهر بالتتبع والاستقراء التمييز بين أربع جوانب :
1. الأصول والمقاصد.
2. العلوم الرياضية التي يحتاج إليها في تدبير الشؤون المالية والاقتصادية.
3. القواعد التي تبين الخصائص العامة للظواهر الاقتصادية وما بينها من علاقات تأثرية وتأثيرية مثل قاعدة العرض والطلب.
4. الوسائل بناء على الحديث النبوي: "أنتم أعلم بأمور دنياكم" في حادثة تأبير النخل، وهذا يدل من جانب السياسة الاقتصادية على ضرورة اتخاذ أهل التخصص لأن كل أحد يدرك الأشياء المتعلقة بتخصصه أكثر من الآخرين.
ومن توجيهات الكتاب التي تخصنا اليوم يمكن ذكر ما يلي:
1. الجمع بين إتخاذ أسباب الكسب والتوكل على الله.
2. الأصل في سد الحاجات هو الإنسان نفسه.
3. الحث على الابتكار في الإصلاح الاقتصادي.
4. دور الثقة في الإصلاح الاقتصادي.
5. دور الأمن في الإصلاح الاقتصادي.
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	Abstract


Despite all the western plans to put the Islamic heritage out of sight, history still informs us from time to time of some of its scientific resources which no one came to think about. Among these resources, is the book "Al-Mirsad fi-Masa'il al-Iqtisad" (The Monitor of Economic Matters) by Sheikh Abdelkader Al-Medjaoui and Professor Omar Brihmat, published in 1322AH (1904AD) and disappeared –for unknown reasons- since that time. Thus, it is one of the books of Islamic economic heritage which remain unknown to the researchers in Islamic economics generally and history of Islamic economic thought especially, who think that the first contemporary writings in this field appeared in the early thirties or forties of the twentieth century AD.
From the methodological perspective, four aspects can be distinguished in the book:
1. The Sources and the Objectives
2. The Mathematics needed in dealing with financial and economic affaires
3. The Concepts that highlight the general features of economic phenomena and their inter-relationships such as the concept of Demand and Supply
4. The Economic Methods based on the prophetic tradition which states: "You know better about your worldly matters" during the incident of "the fertilization of palms", which confirms, from economics policy, the need to appoint or consult the specialists each in his field who know about their field more that others.
Among the scientific recommendations in the book that concern us today we find the following:
1. The combination of following the natural causes of earning and putting one's trust in Allah
2. The basis of satisfying the human needs is man himself
3. The Urge for invention and innovation
4. The Role of confidence in economic reform
5. The role of security in economic reform

